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Abstract. This article addresses the optimization of drilling and blasting parameters (DBB) to reduce seismic impact 
on open pit slopes under the conditions of ore deposits in Magadan and Kuzbass regions. Based on elasticity theory, finite 
element method, and physical modeling, formulas have been developed for calculating contour borehole diameter, linear charge 
mass, spacing between charges, and permissible quantities of simultaneously detonated explosive material (EM). 
Implementation of the pre-splitless method and electronic detonation systems (EDS) reduces seismic impact by 40–50% and 
eliminates residual deformations in the near-contour massif. Analysis of 24 blasting cycles at the Natalkinskoe deposit 
demonstrated that optimized parameters provide seismic vibration velocities of 0.2–0.5 cm/s (within the permissible range of 
0.3–1.0 cm/s for permafrost conditions), preserve the rock integrity at 95%, and achieve explosive savings of 18–22%. Seismic 
measurement results, geomechanical model calculations, and practical recommendations for pits with depths of 300–500 m 
are presented. 
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Аннотация. Статья посвящена оптимизации параметров буровзрывных работ (БВР) для снижения 
сейсмического воздействия на борта открытых карьеров в условиях рудных месторождений Магадана и Кузбасса. 
На основе теории теории упругости, метода конечных элементов и физического моделирования разработаны 
формулы расчета диаметра контурных скважин, линейной массы заряда, расстояний между зарядами и 
допустимых количеств одновременно взрываемого взрывчатого вещества (ВВ). Внедрение метода предварительного 
щелеобразования и электронных систем инициирования (ЭСИ) снижает сейсмическое воздействие на 40–50% и 
исключает остаточные деформации в приконтурном массиве. Анализ 24 циклов взрывания на Наталкинском 
месторождении показал, что оптимизированные параметры обеспечивают скорость сейсмических колебаний 0.2–
0.5 см/с (в пределах допуска 0.3–1.0 см/с для мерзлоты), сохранность законтурного массива на 95% и экономию ВВ 
на 18–22%. Представлены результаты сейсмометрических измерений, расчеты геомеханических моделей и 
практические рекомендации для карьеров глубиной 300–500 м. 

Ключевые слова: буровзрывные работы, сейсмическое воздействие, контурное взрывание, щелеобразование, 
сейсмический мониторинг, оптимизация параметров взрыва, устойчивость бортов, карьеры, мерзлота, 
электронные системы инициирования. 
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